
مرز رسمی پرویزخان، دومین گمرک بزرگ تجاری 
ایران، با وجود وعده های وزیر کش��ور برای بازگشایی 
همچن��ان در اغما مانده و به روی صادرات و ترانزیت 
بسته است. بیش از ۳ ماه از تعطیلی بزرگ ترین پایانه 
صادراتی غرب کش��ور می گذرد، مرزی که بار حدود 
۵۰ درصد صادرات به کشور عراق را به دوش می کشد 
و این تعطیلی قطعا لطمات فراوانی را به صادرات کل 
کش��ور وارد خواهد کرد. مرز رس��می پرویزخان که 
اواخر مهرماه س��ال جاری به خاطر تغییر و تحولات 
سیاس��ی اقلیم کردس��تان و اختلافات آنها با دولت 
مرکزی بسته شد، تاکنون بازگشایی نشده است.  این 
موضوع در حالی است که مرز مریوان در همسایگی 
اقلیم کردستان در حال فعالیت بوده و جریان عادی 
تردد و صادرات در آن برقرار است اما وعده وزیر کشور 
برای بازگشایی مرز پرویزخان تاکنون محقق نشده که 
این امر تجار و بازرگانان را با مشکلات متعددی مواجه 
کرده است و باعث شده حجم صادرات از طریق این 
مرز که در سالیان گذشته عنوان فعال ترین مرز زمینی 
کش��ور را به خود اختصاص داده بود، بشدت کاهش 
یابد و این گلوگاه حس��اس کش��ور همچنان در اغما 
بماند. متاس��فانه تعطیلی مرز پرویزخان که با حجم 
صادرات و ترانزیت حدود ۳ میلیارد دلاری در س��ال، 
یکی از مرزهای راهبردی کشور هم محسوب می شود، 
تنها فض��ا را برای رقیبان تج��اری ایران در تصاحب 
بازار بح��ران زده عراق فراهم می کند تا آنها در غیاب 
تجار ایرانی این ب��ازار را در قبضه خود بگیرند. عضو 
هیات رئیس��ه اتاق بازرگانی ایران در گفت وگو با مهر، 
درباره بسته ماندن مرز پرویزخان اظهار داشت: البته 
وزیر کشور دستور صریح بازگشایی دادند که متاسفانه 

تاکنون این امر محقق نش��ده است. کیوان کاشفی با 
بیان اینکه بسته ماندن این مرز هیچ توجیهی ندارد 
و عقلانیتی پش��ت این تصمیم نیس��ت، خاطرنشان 
کرد: رایزنی های زیادی برای بازگشایی این مرز انجام 
داده ای��م و همه نیز تایید می کنند که مرز پرویزخان 
باید زودتر بازگش��ایی ش��ود. وی با اشاره به وجود 2 
مرز رسمی خسروی و پرویزخان در استان کرمانشاه 
تصریح کرد: هر کدام از این دو مرز به یک شکل بسته 
شده اند، مرز خسروی که ظرفیت کالایی ندارد به روی 
زوار بسته شده و مرز پرویزخان هم به روی صادرات 
و ترانزیت کالا بسته و تعطیل شده است. رئیس اتاق 
بازرگانی استان کرمانش��اه بیان داشت: آمار صادرات 
بشدت تنزل داش��ته و با وجود کاهش ۳۰ درصدی 
صادرات در س��ال گذشته نسبت به سال قبل از آن، 

امسال نیز این تنزل بیشتر شده است. کاشفی وجود 
۳ مرز پیرانشهر، مریوان و پرویزخان با اقلیم کردستان 
را مورد اشاره قرار داد و گفت: اینکه چرا مرز مریوان باز 
بوده و 2 مرز پیرانشهر و پرویزخان بسته است، سوال 
عجیبی اس��ت که کسی هم پاس��خگوی آن نیست. 
خلیل حیدری، مدیرکل گمرکات استان کرمانشاه نیز 
در جلسه بررسی مبادی مرزی با حضور تیم اقتصادی 
وزیر کشور در استانداری کرمانشاه در اظهاراتی بیان 
داش��ت: به ازای هر روز بسته بودن مرز یک سال در 
تج��ارت عقب خواهیم ماند. وی با اش��اره به کاهش 
تبادلات اقتصادی در مرز پرویزخان به دلیل التهاب 
فعالیت داعش در عراق طی سال های اخیر، افزود: الان 
که منطقه از لوث وجود داعش پاکس��ازی شده باید 
ای��ن مرزها را فعال کنیم و به قدرت تجاری روزهای 

اولیه خود برس��انیم. حیدری تصریح کرد: هیچ منع 
دولتی برای بازگشایی مرز پرویزخان نداریم و این امر 
مهم باید در وزارت کشور به طور جدی بررسی شود، 
چرا که به ازای هر روز بسته بودن این مرز یک سال 
در امر تجارت عقب خواهیم ماند. همچنین نعمت الله 
حقیق��ی، مدیرکل صنعت، معدن و تجارت اس��تان 
کرمانشاه هم در هفتمین جلس��ه کارگروه صادرات 
غیرنفتی استان بسته بودن مرز پرویزخان را موجب 
کاهش میزان صادرات استان عنوان کرد. وی در این 
جلسه به ارائه گزارشی از مبادلات تجاری استان در ۹ 
ماهه سال جاری پرداخت و میزان صادرات از مرزهای 
اس��تان در این مدت را ی��ک میلیارد و ۴۳۹ میلیون 
دلار اعلام کرد. وی با بیان اینکه صادرات ما به لحاظ 
وزنی ۱۹ درصد منفی بوده که این نشان دهنده سوق 
یافتن صادرات به س��مت ارزش افزوده بیشتر است، 
گفت: بسته شدن مرز پرویزخان در کاهش صادرات 
بسیار موثر است که البته در این راستا مرز سومار این 
کاه��ش را ترمیم کرد و در این م��رز ما 2۰۰ درصد 
رش��د صادرات به ارزش ۵۶۳ میلیون دلار داش��تیم.  
به گزارش مهر، با توج��ه به نقش تجارت در اقتصاد 
شهرس��تان های مرزی و رکود شدید حاکم بر استان 
کرمانش��اه و همچنین بیکاری حدود ۳ هزار نفر که 
از طریق این مرز ارتزاق می کردند، باز ش��دن هرچه 
س��ریع تر این مرز یک مطالبه جدی اس��ت و تعلل 
وزارت کش��ور در بازگش��ایی آن تنها به ضرر دیدن 
بیشتر استان منجر می ش��ود. همچنین زلزله اخیر 
غرب اس��تان و تبع��ات منفی اقتصادی ک��ه در این 
مناطق بر جا گذاشته، اهمیت این موضوع را دوچندان 

کرده است.

دستور وزیر برای بازگشایی  مرز خسروی کرمانشاه اجرا نشد

دومین گمرک بزرگ تجاری ایران در اغما      
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انتشار اوراق گواهي سپرده مدت دار 
در بانک اقتصادنوین

بانک اقتصادنوی��ن به منظ��ور ارزش آفریني 
ب��راي هموطنان و مش��تریان و بر اس��اس مجوز 
بانک مرکزي اوراق گواهي س��پرده مدت دار ویژه 
س��رمایه گذاري عام منتش��ر مي کند. به گزارش 
رواب��ط عمومي بانک اقتصادنوی��ن، اوراق گواهي 
سپرده مدت دار، ویژه سرمایه گذاري )عام( مرحله 
بیست وسوم )مرحله دوم سال ۹۶( از روز دوشنبه 
۱۱ دي ماه ۹۶ لغایت یکش��نبه ۱7 دي ماه ۱۳۹۶ 
به مدت ۶ روز کاري در همه شعب بانک در سراسر 
کش��ور عرضه خواهد ش��د. این اوراق یک ساله، با 
نرخ سود علي الحس��اب ۱۶ درصد سالانه، معاف 
از مالی��ات و مبال��غ آن ضریب��ي از یک میلیون 
ریال اس��ت. اوراق گواهي س��پرده مدت دار، ویژه 
سرمایه گذاري )عام( بانک اقتصادنوین الکترونیکي، 
بانام، قابل انتقال به غیر و همراه با قابلیت بازخرید 
قبل از سررسید نزد شعب بانک اقتصادنوین با نرخ 
۱۴ درصد سالانه است. همچنین مقاطع پرداخت 
سود علي الحساب این اوراق ماهانه بوده و تضمین 
پرداخت اصل و سودهاي علي الحساب آن توسط 

بانک اقتصادنوین انجام می شود. 

علی اکبر صابریان 
مدیر جدید روابط عمومی بانک ملت

با حکم بیگدلی مدیرعامل بانک ملت، علی اکبر 
صابریان به عنوان مدیر جدید روابط عمومی این 
بانک منصوب شد. به گزارش روابط عمومی بانک 
ملت مراس��م تودیع و معارفه مدیران پیش��ین و 
جدید روابط عمومی بانک ملت هفته گذش��ته با 
حضور علیرضا لگزایی عضو هیات مدیره و قائم مقام 
مدیرعامل، معاونان مدیرعامل، مدیران امور و دیگر 
مدیران ارش��د بانک برگزار ش��د. در این مراسم، 
علی اکبر صابری��ان به عنوان رئی��س جدید این 
اداره کل معرفی و از خدمات و تلاش های مسعود 
نصراصفهانی در طول ۱۵ ماه تصدی این پس��ت، 
تجلیل ش��د. علیرضا لگزایی در این مراسم طی 
سخنانی با قدردانی از مسعود نصراصفهانی بابت 
خدمات ارزنده در اداره کل دفتر مدیریت و روابط 
عمومی و آرزوی توفیق برای وی در سمت جدید، 
از علی اکب��ر صابریان به عنوان یک��ی از مدیران 
ارزش��مند، خوش��فکر و خوش اخلاق بانک ملت 
یاد کرد و گفت: مدیر جدید روابط عمومی، مدیر 
برنامه محوری است که فهم و درک شایسته ای از 

استراتژی های بانک دارد. 

آذربایجان شرقیبانک
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 استفاده از تکنولوژی های نوین 
در خدمات دهی پخش فرآورده های نفتی 
در مراس��می به مناس��بت نکوداشت هفته 
پژوهش با حضور مس��ؤولان، پژوهشگران برتر 
ش��رکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه 
آذربایجان ش��رقی و مسؤولان و اساتید دانشگاه 
تبریز، تفاهمنامه همکاری مشترک در ستاد این 
منطقه امضا و مبادله شد. علی حقدار، معاون فنی 
- عملیاتی منطقه در آغاز مراسم نکوداشت هفته 
پژوهش، با اش��اره به رسالت شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی ایران و گستره عملیاتی آن در 
استان گفت: استفاده از پتانسیل مجامع علمی 
و دانش��گاهی و نیز استفاده از تکنولوژی های نو 
و جدی��د در بهب��ود عملکرد ش��رکت و حفظ 
س��رمایه های مادی و معنوی تأثیر بسزایی دارد. 
در بخش دیگری از این مراسم دکتر مقدم واحد 
معاونت پژوهش و فناوری دانشگاه تبریز و دکتر 
کرمی عضو هیات علمی دانشگاه تبریز با اشاره به 
پیشینه این دانشگاه و جایگاه آن بین دانشگاه های 
سرآمد دنیا، درباره ظرفیت و پتانسیل های علمی 
و پژوهشی دانشگاه تبریز و نیز جایگاه تحقیق و 
پژوهش در ایران و مقایسه آن با سایر کشورهای 

جهان مطالب ارزنده ای را بیان کردند.  

بیش از 70 درصد ابلاغ اوراق 
قضایی در استان الکترونیکی است

رئیس کل دادگس��تري آذربایجان شرقی در 
همایش »قانون ابلاغ الکترونیکی ویژه اشخاص 
حقوقی، س��ازمان ها و نهادهای دولتی« گفت: 
بیش از 7۰ درصد ابلاغ اوراق قضایی در اس��تان 
الکترونیکی است و نزدیک به ۹۰ درصد ابلاغ ها 
نیز واقعی است. حجت الاسلام مظفری در جمع 
مدیران و نمایندگان حقوقی ادارات و دستگاه های 
دولت��ی اس��تان، از تس��هیل در ورود و خروج 
نمایندگان حقوقی دس��تگاه ها به دادگس��تری 
خب��ر داد و بر ثبت ن��ام ادارات و دس��تگاه های 
دولتی استان در سامانه ابلاغ الکترونیکی اوراق 
قضایی )ثنا(، پیگیری پرونده های قضایی ادارات 
و دس��تگاه های دولتی استان توسط نمایندگان 
حقوقی و برنامه ریزی سالانه نمایندگان حقوقی 
برای پیشگیری از وقوع جرم در اداره و سازمان 
خود تأکید کرد. وی ابلاغ الکترونیکی و بموقع 
اوراق قضای��ی را موج��ب رضای��ت مراجعان به 
دادگستری و صرفه جویی میلیاردی بیت المال در 

حوزه ابلاغ قضایی دانست. 

آمادگی شهرداری بندرعباس برای مشارکت در جمع آوری فاضلاب شهردار بندرعباس گفت: این آمادگی از سوی 
ش��هرداری وجود دارد که بتواند فاضلاب سطحی 
شهر را با همکاری شرکت آب وفاضلاب جمع آوری 
کند. عباس امینی زاده در بیست وهفتمین جلسه 
ش��ورای اس��لامی ش��هر بندرعباس که با حضور 
مدیرعام��ل و کارشناس��ان ش��رکت آب وفاضلاب 
استان هرمزگان برگزار شد، اظهار کرد: خوشبختانه 
این شرکت همکاری بس��یار خوب و موثری را در 
راستای حل مشکلات مربوط به حوزه فضای سبز 
و شهروندان داشته اس��ت. وی افزود: هماهنگی و 

همکاری خوبی میان شهرداری بندرعباس و شرکت 
آب و فاضلاب استان، در اجرای پروژه های شهری و 
همچنین پروژه های این شرکت وجود دارد. شهردار 
بندرعباس با اش��اره به واگذاری 2۰۰ لیتر بر ثانیه 
از پس��اب فاضلاب به عنوان یک اقدام دلسوزانه و 
منطقی در راستای حل مشکلات زیست محیطی 
و توس��عه فضای سبز ش��هری یاد کرد و گفت: در 
بحث بافت فرسوده نیازمند بودجه کلان و مشارکت 

بخش های دولتی، برای س��اماندهی هستیم و در 
حال حاضر بودج��ه خاصی از س��وی دولت برای 
این کار تعریف نشده است اما این آمادگی از سوی 
ش��هرداری وجود دارد که بتواند کارهای مشترکی 
مانند جمع آوری فاضلاب س��طحی ب��ا همکاری 
ش��رکت آب و فاضلاب را انجام دهد. امین قصمی، 
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان نیز در این 
جلسه اظهار کرد: در حد توان از شهرداری حمایت 

می کنیم و آمادگی داریم در بافت فرسوده هر کجا 
که شهرداری کار بازگشایی و اصلاح معابر را انجام 
داد، نس��بت به جمع آوری فاض��لاب اقدام کنیم. 
وی افزود: شوری کنونی پساب تصفیه شده حدود 
۵۰۰۰ اس��ت که برای استفاده در فضای سبز باید 
به حدود ۳۰۰۰ برس��د و این اقدام کار دش��واری 
نیست اما راه حل دیگری نیز از سوی کارشناسان 
و متخصصان این مرکز پیش��نهاد ش��ده که طی 
هماهنگی با مسؤولان شهرداری نسبت به این اقدام 

همراهی خواهیم کرد. 

ادامه از صفحه 12
آق��ا هم هی��چ ک��س را منع 
نکردند و هیچ کسی هم به جرم اینکه به درس آقای 
منتظری رفته مواخذه نشد. این به زیبایی مدیریت 
شد و هیچ مشکلی ایجاد نشد تا فوت آقای منتظری. 
به نظر من بسیار خوب مدیریت شد و مشکلی هم 
ایجاد نکرد. به رغم حساس��یتی که طرفداران آقای 
منتظری داش��تند در نجف آباد و غیر آن، گاهی با 
اتوبوس های زی��اد می آمدند ق��م و می رفتند ولی 
درگیری نبود. این هدایت از مدیریت خوب رهبری 
است که این قضیه را مدیریت کردند و به مسؤولان 
گفتند چه کار کنند که مشکلی ایجاد نشود و نشد. 
  در مس�یر قائم مقامی آقای منتظری، مسؤولان 
انقلاب دغدغه مندند و فعالیت می کنند. مسؤولان 
چه تلاش هایی کردند تا موانع را از این مسیر بردارند 

و زمینه ایجاد شود؟
م��ن خودم موانع��ی را ندیدم. برای این اس��ت 
که همه نگران بعد از ام��ام بودند، چون اصل نظام 
و کلی��ت نظ��ام در خط��ر بود؛ ضم��ن اینکه هیچ 
آلترناتیوی هم نبود، بنابراین خیلی مانع سر راه نبود. 
دنبال این بودیم که مقتضی را موجود کنیم، مانعی 
نبود که مفقود کنیم، دنبال مقتضیات بودیم. پس 
برای رفع موانع نبود، بلکه می خواستند مقتضی را 
موجود کنند. این خیلی مشکلی در آن موقع نبود. 

  آن س�وی این عرص�ه را چطور می بینید؟ تعامل 
آقای منتظری با رهبری و نظام چطور بود؟

خب! وقتی آقا به رهبری می رسند، می بینید که 
آقای منتظری نامه  می نویس��د و به ایشان رهبری 
را تبریک می گوی��د و تایید می کند و تعابیر تدین 

و اخ��لاص و فضل و اینها را هم به کار می برد و دعا 
می کند. این در زمانی اس��ت که ایش��ان عزل شده 
اس��ت دیگر. به نظرم در این مقطع هم خوب عمل 
کرد. بعدش هم گاهی اعتراضات و نقدهایی داشته 
ولی به نظر من با مجموع مس��ائلی که رخ داد، آن 
اندازه قابل هضم و تحمل بود اما مشکل هیچ وقت 

ایجاد نکرد.
  درباره اعدام های س�ال 67 چه تحلیل و روایتی 

دارید؟
اگر یک جمله ای درباره ایش��ان بخواهم بگویم 
این اس��ت که دیدگاه های شان بعضا عوض می شد، 
محترمانه که بگوییم تجدید نظر می کردند. در خود 
مس��اله ولایت فقیه ایش��ان چند جلد کتاب قوی 
دارد. به معن��ای واقعی کلمه خیلی قوی اما گاهی 
در ای��ن اواخر مواضعی ک��ه می گرفتند و صحبتی 
که می کردند، شاید خیلی با مبانی فقهی که بیان 
می کردند نمی خورد. یعنی »تجدید نظر« می کردند 
یا »تغییر رای« می دادند. در جریانات سیاس��ی هم 
اینطور بود. البته جریان های لیب��رال از اول رفت و 
آمدش��ان در قم با ایش��ان وجود داشت. گروه های 
مختلف لیبرال خدمت ایش��ان می رفتند و ش��اید 
این ارتباطات روی ایشان بی اثر نبود. بالاخره انسان 
اثرپذیر است و ش��ما در مستندتان دارید که خود 

ایشان بحث و نگاهی دارد، بعد عوض می شود.
 اما خودم قائل هستم در این ماجرای ۶7 جفا 
شد؛ هم به امام، هم به نظام که یک فایل صوتی 
پخش شد. اصلا جفا به انقلاب بود که در این مقطع 
این را برای نسل چهارم انقلاب که اصلا نبودند و 
شرایط را نمی دانند چیست، پخش می کنند که 

برای نسل جوان و جدید مساله باشد که بالاخره 
اینها را گرفتید، محاکمه و زندانی کردید، بعدش 
چرا کش��تید؟ یک جوان حق دارد این را بپرسد. 
اما این یک گوش��ه از ماجراس��ت، ای��ن »لا اله« 
ماجراست، »الا الله« آن را نگفته اند و این جفاست. 
این را بگویم. این نسل های جدید نسل ۳ و ۴ و ۵ 
اینها اصلا شرایط سال ۵۹ و ۶۰ و ۶۱ و جنایاتی 
را که منافقین کردند نمی توانند تصور کنند. اتفاقا 
همین چند روز پیش با جمعی از دوس��تان یک 
جلسه ای داشتیم. بیان می کردند سال ۶۰ وقتی 
شورش در خیابان کردند، با تیغ های موکت بری 
چطور سر انسان ها را در خیابان ولیعصر می زدند! 
سر می زدند مثل الان داعش، منتهی اینها با یک 
سیس��تم و آنها با یک سیستم دیگر. یا جنایاتی 
که مث��لا یک کفاش را ترور کنند، خانمی که به 
نماز جمعه می رفت به ج��رم نماز رفتن بزنند یا 
بچه های کمیته را بگیرند و پوست سرشان را زنده 
زنده بکنند؛ مرحوم طاهری و طهماسبی بچه های 
کمیته بودند و گرفتار شدند. این جنایت آن موقع 

جای خود را دارد.
 در ماجرای آخر جنگ و مرصاد؛ آنجا اصلا تمام 
امید آمریکایی ها و هم پیمانان شان و صدام و همه به 
منافقین و ارتش منافقین بود که حمله کنند. حمله 
کردند، با تانک و دستگاه های مختلف حمله کردند 
و حمایت های عراق را داشتند. وارد کرند شدند، در 
اس��لام آباد مردم عادی را اعدام کردند! همین طور 

می کشتند و جلو می آمدند.

حالا ممکن اس��ت این]عملیات[ را بگوییم که 
آنها بودند ولی این نبود. اطلاعاتی که نظام داشت 
این بود که مس��عود رجوی اعلام می کند ما فردا 
ظهر جشن را در تهران می گیریم. به همه نیروها 
و سمپات ها هم گفته اند ما می آییم. این در زندان 
هم منعکس ش��ده که ما می آییم و شما در زندان 
شورش کنید، تهران را شما بریزید بگیرید، ما هم 
می آییم و بعد هم نظام را س��اقط می کنیم. خب! 
کدام حکومت در دنیا می نشیند یک عده ای بیایند 
کودتا و ش��ورش کنند، قتل ع��ام کنند و همه را 
بکشند و این نگاه کند! این برای مردم تبیین نشد 

که اینها در زندان چه کردند.
امام دس��توری که داد نگفتند همه شان را! امام 
گفت بررسی کنید آنهایی که »سر موضع« هستند. 
سر موضع یعنی چه؟ شاید نسل جدید سر موضع 
را نداند یعنی چی؟ »س��ر موضع« هس��تند یعنی 
شما هم ش��ورش کنید و همه را بکُشید، حکومت 
را بگیرید. این تبیین نشد برای مردم و به نظر من 
جفا ش��د. پخش آن فایل هم واقعا جفا و خیانت به 
نظام بود. انتقادی که من به دوس��تانی که آن زمان 
به دستور امام تصمیم گیر بودند دارم این است که 
اینه��ا قوی برخورد نکردند، ق��وی دفاع نکردند، به 
انفع��ال افتادند. و الا ای��ن قابل دفاع بود. من همان 
روزه��ا گفتم. گفتم اگر بنا ب��ود من  بروم صحبت 
کنم خیلی بیش��تر و بهتر می توانستم دفاع کنم و 
قابل دفاع است. در مقابل جنایاتی که اینها کردند 
و بنا داشتند ساقط کنند، مگر می شود ما بنشینیم 

حکومت ساقط شود برای اینکه فضا مثلا گل و بلبلی 
شود! معنایی ندارد. 

  تلخ ترین خاطره ای که از آقای منتظری دارید؟
مجموعه ای��ن بحث ها را کنار هم بگذاریم. یک 
کس��ی که آدم ملایی بود، فقی��ه مقتدری بود و در 
اس��تنباط خیلی آزاد و ش��جاع بود. نوعاً مسؤولان 
کشور - از علما و فقها -شاگردانش بودند؛ امید امام 
بود. تلخ ترین خاطره این اس��ت کسی که امام به او 
دل بسته و امیدش بود، همه به او دل بسته  بودند، 
سابقه مبارزاتی بسیار زیادی داشت- ایشان را واقعا 
شکنجه زیاد کردند. ایشان را می بردند در اتاقی نگه 
می داشتند و پسرش محمد آقا را در اتاق بغل روی 
بخاری شکنجه می دادند که فریاد بچه اش را بشنود 
و اذیت شود- با این پیشینه به این درخشانی و آن 
علم و آن همه زحم��ات و امیدها؛ خب! یک دفعه 
جوری موضع بگیرد که آن وقت آنطور سقوط کند 
و بیفت��د. این به نظر من بدترین و تلخ ترین خاطره 
برای ماهایی اس��ت که هم ش��اگردش بودیم و هم 
آن دوره ه��ا را دیدی��م؛ هم برای بقیه که در انقلاب 

امید داشتند.
  یک�ی از س�ؤالات و ابهامات�ی ک�ه الان مط�رح 
می ش�ود این اس�ت که امام، قدر این انقلابی که با 
آن همه زحمت و ش�هید و خون دل به دست آمده 
می داند و طبیعی است که حاضر نمی شود انقلاب به 
مسیری برود که به انحراف بیفتد. امام در خاطراتی 
که آقایان محمدی گیلانی و هاش�می دارند از ابتدا 
با قائم مقام�ی آقای منتظری مخالفند اما در نهایت 
موافقت می کنند. ب�ا این خصوصیاتی که امام برای 
آقای منتظری برمی شمرند و این تحلیل را دارند که 

اگر مملکت دس�ت ایشان بیفتد، انقلاب به انحراف 
می رود، چرا موافقت می کنند و این خطر و ریسک 
را می پذیرن�د؟ در این 4 س�ال قائم مقامی آیت الله 
منتظری، اگر اتفاقی برای امام می افتاد، چه بر س�ر 
انقلابی که با خون دل به دست آمده بود، می آمد؟  

جواب این است که اصلا آن موقع به ذهن هیچ 
کس خطور نمی کرد که کسی مثل آقای خامنه ای 
رهبر شود، اصلا به ذهن کسی نمی آمد. واقعا هرچه 
فکر می ش��د، حتی بعد عزل آقای منتظری، اصلا 
همه در یک ابهام به س��ر می بردند و مبهوت بودند. 
این نگرانی را داش��ته باشید که اگر امام از دنیا برود 
کسی نیست  و ما می خواهیم چه کار کنیم؟ ما و هر 
سیاستمدار و حکومتی، نباید صفر و صدی باشد. این 
سوال ش��ما، جوابش »صفر و صدی نبودن« است. 
امام دوس��ت دارد نتیجه صد باشد اما اگر نشد ۹۰، 
اگر نش��د 8۰، اگر نشد ... .  امام به این تن می دهد 
ک��ه اگر امر دایر ش��د بین اینکه رها بش��ود یا یک 
کسی که حالا خیلی صد در صد نیست بیاید کدام 
را انتخ��اب کند؟  لعل یحدث بعد ذلک امرا، تا بعد 
خداوند درست کند، که کرد. این سبب می شود که 
امام قبول کند. در واقع انتخاب اس��ت بین صفر و 
بین مثلا 2۰، عقل می گوید همین را انتخاب کنید 
تا خداوند جور کند. ب��ه همین دلیل می بینید در 
مجلس خبرگان وقتی بحث می شود برای رهبری 
بعد از امام، خود آقایان دنبال ش��ورایی می روند که 
آدم نمی داند اگر شورایی می شد چه می شد! که من 
همیشه این جمله امیرالمومنین به ذهنم می زد: پناه 
به خدا از ش��ورا، اگر این می شد معلوم نبود چی در 

می آمد.

دفاع قاطع از اعدام های 67 گفت و گو

ادامه از صفحه اولیادداشت امروز
... خشونتی که در راستای 
قدرت یافتن شان باشد را آنچنان تقدس می بخشند 
که خشونت طلبی هتاکانه و ساختارشکنانه مساوی 
»خداجویی« نیز باش��د، آنان خ��ود را مردان قانون 
معرفی می کنن��د اما قانونی که باعث انتقال قدرت 
از آنان به س��وی گروهی دیگر را فراهم می کند به 

بدوی     ترین شکل ممکن زیر پا می گذارند!
تقس��یم مردم به »مردم درج��ه یک« و »مردم 
درج��ه 2« نه تنها مولد ش��کاف   هایی از قبیل آنچه 
مشهود است می ش��ود، بلکه تضادهای گفتمانی و 
استانداردهای دوگانه ای خلق می کند که این روزها 
شاهد آن هس��تیم. نگاه اشراف س��الارانه همانقدر 
اش��راف را در مرکز تفس��یر و تبیین  ه��ای خود و 
شاخص  گذاری برای تایید یا رد امور قرار می دهد که 
واکنش  های اردوکش��ان سال 88 به اردوکشی  های 
اخی��ر را دوگانه و غیرمنطقی کرده اس��ت. آنان که 

گاهی سوءاستفاده و همنوایی مقامات ایالات متحده، 
شیوخ عرب منطقه و س��ران رژیم صهیونیستی را 
بازی تبلیغاتی رقبا علیه خود می دانس��تند و امروز 
منادی هش��دار برای جلوگیری از این سوءاستفاده 
شده  اند، مفاهیمی همچون مردم را نیز در نسبت به 
موقعیت و منافع خود تفسیر می کنند؛ مردم درجه 
یک مردمی هس��تند که در راستای منافع اشراف 
اقتصادی- سیاسی هرگونه ساختارشکنی شان مباح 
اعلام می ش��ود و مردم درجه 2 مردمی هستند که 
حداقل خواسته  های اقتصادی شان هم نه تنها مشروع 
شناخته نمی شود که حاصل توطئه تفسیر می شود 
تا نتیجه آن شکل   گیری خشونت عیانی باشد که در 
سایه عدم واکنش صحیح نسبت به مطالبات ایجاد 
شده است. خش��ونت  های حاصل از اردوکشی  های 
اخیر هر چند بزرگ تری��ن قربانی    اش باز هم مردم 
محروم و مستضعفی هستند که مطالبات بحق شان 
پس از این بیش از سابق با عینک »تهدید امنیتی« 

نگریس��ته می ش��ود اما خود فرصتی بود که از دل 
اشراف سالاری حاکم بر رفتار نهادهای سیاسی شکل 
گرفت، چرا که اش��رافیت رفع محرومیت را نیز در 
گس��ترش تبعیض می جوی��د و غالب جنبش  های 
اجتماعی بیش از آنکه واکنش به محرومیت باشند 
واکنش به تبعیض بوده   اند. مردم حتی محرومیت را 
نیز در سایه عدالت می توانند تحمل کنند اما بهبود 
معیش��تی که موازی با تبعیض باشد را نمی توانند 
برای خود مس��اله ای حل شده تفسیر کنند. ریشه 
آشوب  های ساختارشکنانه و شکل   گیری موجی از 
خشونت طلبی دیر یا زود همچون باقی بحران  های 
حاصل شده خشکیده خواهد شد اما آنچه می ماند 
نگاهی اس��ت که فضا را برای چنین رادیکالیس��م 
سیاسی ای هموار می کند، نگاهی که برخی حقوق 
اولیه معیشتی مردم را برآورده نمی کند اما برای خود 
حق انحصاری خیانت و ساختارش��کنی را محفوظ 

نگه می دارد!

حق انحصاری خیانت!
www.vatanemrooz.ir


